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Anthon Frederiksen 
Medlem af Inatsisartut 
Inatsisartut 
/HER 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 2015-008 
 
I medfør af § 37, stk. 1 i Inatsisartuts Forretningsorden har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende fiskeri. Spørgsmålene er henvist til min besvarelse. 
 
Spørgsmål: 

1. Hvorledes kan Naalakkersuisut arbejde for at fiskekvoter som tildeles 
andelsselskaber i større omfang igen fremover kan tildeles direkte til fiskerne 
selv ?  

2. Hvorledes vil Naalakkersuisut arbejde for at der kan skabes større 
værdiskabelse af fiskeprodukter som eksporteres til udlandet ?  

3. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut tage for at fiskeriet kan glide uden for 
mange fiskestop og dermed mere glidende ?  

 
 
Svar: 
 
AD 1) Når der skal ansøges om kvoter, er det op til den enkelte fisker om de vil 
ansøge som individ eller selskab. Der er visse fordele ved at lave et selskab og det er 
derfor en individuel beslutning, som tages af ansøgeren. I den henseende mener 
Naalakkersuisut ikke, at det er vores opgave at udstikke retningslinjer for hvordan 
fiskerne skal drive deres fiskeri. Det er op til fiskerne selv. 
I forbindelse med behandling af ansøgninger lægger Naalakkersuisut vægt på, hvilke 
hensyn der tjener landet bedst, både økonomisk og beskæftigelsesmæssigt.  
  
AD 2) Der er i dag i det havgående fiskeri indhandlingspligt på hellefisk på 25 procent 
af fangsten, 25 procent på rejer og 50 procent på torsk. Derudover er der særlig 100 
procent indhandlingspligt for 1.500 tons hellefisk til indhandling i fabrikken i Maniitsoq. 
Indhandlingspligten er skabt for, at sikre beskæftigelse på land. 
For resterende fiskeri er der 100 procent landingspligt.  
 
Værdiskabelsen af fiskeprodukterne sker i forbindelse med forædling, og 
planlægningen af dette er et driftsspørgsmål for virksomhederne og som også er 
påvirket af markedet.  Der er allerede en stor værdiskabelse af grønlandske 
fiskeprodukter som eksporteres til udlandet. F.eks. bruges der i dag alle dele af 
hellefisken bortset fra indmaden, både hoveder og haler eksporteres til Asien. Man 
tjener penge på de produkter som kan sælges i markedet. Derfor er værdiskabelsen 
af vores fiskeprodukter også afhængig af hvad forbrugerne efterspørger. 
 
Vi er allerede gode til værdiskabelse i Grønland, men vi kan altid blive bedre og 
Naalakkersuisut mener, at værdiskabelsen skal forøges ved hjælp af dialog med 
erhvervet. Derfor er det vigtigt for Naalakkersuisut, at samarbejde tæt med 
fiskerierhvervet omkring mulighederne for, at øge den grønlandske værdiskabelse af 
fiskeprodukter fremadrettet. Heriblandt kan nævnes et meget spændende projekt med 
brøndbåde som er under udvikling og som Departement for Fiskeri, Fangst og 
Landbrug følger nøje. Brøndbåde som suger levende torsk direkte op fra fiskernes 
bundgarn og derefter lader torskene svømme rundt i store bure eller såkaldte hoteller 
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tæt ved fabrikkerne i ca. 7 dage eller længere alt efter hvor mange der er på arbejde 
og hvad behovet på fabrikken er. Derved kan man planlægge hvor mange torsk man 
producere efter antallet af medarbejdere samt forbedre torskens kvalitet og dermed 
opnå en bedre pris for produkterne.  
 
Derudover samarbejdes også med de nordiske lande om bedre udnyttelse af råvaren, 
hvor vi bl.a. udveksler erfaringer.  
 
AD 3) Det er meget vigtigt for Naalakkersuisut, at fiskeriet forløber glidende og, at 
fiskerne kan fordele deres fiskeri ud over hele året. Derfor vil vi fortsætte med at 
regulerer fiskeriet indenfor kvoterne med f.eks. månedskvoter som er med til at sikre 
at der er kvote til hele året. Der kan dog være andre metoder som jeg vil overveje, at 
bruge sammen med månedskvoter.  
 
Det skal også overvejes, at der kan være forskellige behov forskellige steder på 
kysten, f.eks. med isfiskeri. Naalakkersuisut har som nævnt i Koalitionsaftalen 
igangsat arbejdet for, at isfiskeriet skal have en særlig kvotetildelingsordning. I dette 
arbejde er det vigtigt, at tage gå i dialog med fiskerne. Punktet var blandt andet et 
punkt som blev taget under mit fornylige afholdte tur i Nordgrønland. 
 
 
 
 
Med Venlig Hilsen 
 
Karl Kristian Kruse, 
Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug. 
 
 

 


